طلب فتح حساب حصاد (الإغلاق اليومي) للأفراد Hassad Retail Account Opening (Daily Closure) Application



Customer's Name:	
Customer File No:	
Account No:	
Date: //	
Branch's Name: Bro	anch's No:
Account Currency:	Purpose of Account Opening:

We kindly ask you to open our Hassad Retail Account (Daily Closure) according to the followed procedures and systems, and as per above-mentioned data.

Hassad Retail Account Opening Agreement Based on Daily Closure with Monthly Profit Distribution

[Hassad Retail Account (Daily Closure)]

1. **Definitions:**

- 0.1 Hassad Retail Account: An investment account aims to make a profit and incur losses, if any, through Shariah Mudaraba, in which the Customer (owner of money) deposits the Mudaraba capital, and ARB (Mudarib) mixes the Mudaraba capital with its money and invests it according to the terms and conditions of this Agreement. In addition, ARB grants the Customer the right to withdraw funds and deposit into this account, and perform other banking services in accordance with the terms and conditions outlined in this Agreement.
- 0.2Expected Profit Rate: means the expected profit rate of ARB on its monthly investment, announced periodically to Customers.
- 0.3Actual Return: The return due to the investor after the deduction of: A- ARB share as a Mudarib from the investment profit; B- The costs mentioned in (6/A) and (6/b) (Distributable Profit).
- 0.4**Reserve Account:** An internal account with ARB in which amounts in excess of the expected profits from actual returns are deposited, for the purpose of covering any subsequent decrease in actual returns over the expected profits.
- 0.5Documented Communication: instructions directed to beneficiary and received through recorded means of communication that can be proved and retrieved, whether in paper or electronic form, or a recorded call.
- 0.6Investment Period: The investment period agreed upon for investing the Customer's money, such that the Customer's profit is calculated based on the least available balance throughout this period.
- 0.7**Investment Account:** The investment account shall be in non-Zakatable assets.
- 0.8Hassad Account Opening Agreement, Mudaraba Agreement, the Agreement, the Contract: means this Agreement.
- 2. The Customer wants to open a Hassad Retail Account with ARB, to invest the amounts deposited in the account according to Sharia provisions (Hassad Retail Account); where the Customer declares that he/she is acquainted with the ensuing risks from the account opening and dealing, including loss contingency; where it is agreed and understood to the Customer that the Customer's signature on this Agreement is considered an offer, and ARB opening of the account is an acceptance. The terms and conditions contained in this Agreement shall be applicable immediately and shall be binding on the parties, in addition to any additional terms or provisions approved by the parties in writing, after ARB considers and approves the mentioned application.
- Customer access to this account shall be deemed as a purchase of shares in an existing investment, and exit therefrom shall be deemed as a sale of Customer's share therein, coupled with all respective duties and obligations pursuant to Sharia dependency rules.

Now, Therefore, it is agreed between the parties, in their full capacity pursuant to Sharia and law, upon the terms and con-

اسم العميل:رقم ملف العميل:
رقم الحساب:
الْتاريخ:/
اسم الفرع: رقم الفرع:
عملةُ الحسّاب: الغرض من فتح الحساب:
نأمل منكم فتح حساب حصاد (الإغلاق اليومي) للأفراد لنا لديكم
حسب الإجراءات والنظم المتبعـة، وحسب البيانـات الموضحـةُ
أعلاه.

اتفاقية فتح حساب حصاد بناء على الإغلاق اليومي وتوزيع الأرباح بشكل شهري [حساب حصاد (الإغلاق اليومي) للأفراد]

1. التعريفات:

- 1.1 حساب حصاد للأفراد: هو حساب استثماري عن طريق المضاربة الشرعية، القائمة على المشاركة في الأرباح وتحمّل الخسائر إن وجدت، حيث يودع فيه العميل (رب المال) رأس مال المضاربة، ويقوم المصرف (المضارب) بخلط رأس مال المضاربة مع أمواله واستثمارها بحسب شروط وأحكام هذه الاتفاقية، كما يتيح المصرف للعميل حق السحب والايداع من هذا الحساب، وإجراء الخدمات المصرفية الأخرى حسب الأحكام والشروط الواردة في هذه الاتفاقية.
- 1.2معـدل الربح المتوقع: هـو مُعـدل الربح المتوقع تحقيقـه مـن الـمصرف على اسـتثماره الشـهري، ويتـم إعلانـه بشـكل دوري للعـملاء.
- 1.3العائـد الفـعلي: هـو العائـد المسـتحق للمسـتثمر بعـد اسـتخراج: أ- حصـة الـمصرف كمضـارب مـن ربـح الاسـتثمار، ب- التكاليـف المذكـورة في (فقـرة الربـح القابـل للتوزيـع (6/أ) و (6/ب).
- 1.4 الحسـاب الاحتياطـي: هـو حسـاب داخلي لـدى الـمصرف تـودع فيـه المبالـغ الزائـدة عـن الأربـاح المتوقعـة مـن العوائـد الفعليـة لغـرض تغطيـة أي انخفـاض لاحـق في العوائـد الفعليـة عـن الأربـاح المتوقعـة.
- 1.5 الاتصال الموثق: التعليمات الموجهة للمستفيد، والمستلمة من خلال وسيلة اتصال مسجلة، يمكن إثباتها واسترجاعها، سواء كانت ورقية أو إلكترونية أو مكالمة مسجلة.
- افترة الاستثمار أو الفترة الاستثمارية: هي المدة الاستثمارية المتفق عليها لاستثمار أموال العميل بحيث يحتسب ربحه على أقل رصيد متوفر خلال هذه المدة.
- 1.7استَثمَارات الحسَـاب: سـتكون اسـتثمارات الحسـاب في أصـول غير ذكوـية.
- 1.8 اتفاقية فتح حساب حصاد أو عقد المضاربة أو العقد أو الاتفاقية: هذه الاتفاقية.
- 2. حيث يرغب العميل في فتح حساب حصاد للأفراد لدى مصرف الراجحي, وذلك بغرض استثمار المبالغ المودعة في الحساب وفقاً لأحكام الشريعة الإسلامية (حساب حصاد للأفراد) ويقر العميل بإدراكه للمخاطر الناشئة عن فتح الحساب والتعامل معه ومنها احتمال الخسارة، وحيث إنه من المتفق عليه والمفهوم لدى العميل أن تواقيعه على هذه الاتفاقية يعد إيجابًا، وفتح المصرف للحساب قبولًا، وتطبق فوراً الشروط والإحكام الواردة في هذه الاتفاقية، وتكون ملزمة للطرفين، وذلك بالإضافة إلى أي شروط، أو أحكام إضافية يوافق عليها الطرفان خطياً، بعد أن يقوم المصرف بدراسة الطلب المذكور والموافقة عليه.
- 2. يكـون دخـول العميـل في هـذا الحسـاب بمثابـة شراء نصيـب في استثمار قائم, وخروجه منه بمثابة بيع نصيبه، بمـا لـه ومـا عليـه بنـاء على قاعـدة التبعيـة الشرعيـة.
- لـذا فقـد تّـم الاتفـاق بين الطـرفين، وهمـا بكامـل الأهليـة المعـتبرة شرعـاً ونظامـاً على أحـكام وشروط هـذه الاتفاقيـة وتقديـم الخدمـات المصرفيـة المبينـة أدنـاه.



ditions of this Agreement and providing banking services set out below.

4. Conditions of Hassad Retail Account Opening:

- a) The Customer shall have a current account with ARB, subject to all terms and conditions applicable to the current account, without prejudice to the terms and conditions of this Agreement.
- b) The minimum limit of opening a Hassad Retail Account is SAR ..

5. Eligible Capital and Entitlement to Profits:

- a) The Hassad Account's profits are calculated based on daily closure of Customer account balance within the Georgian month, and (11.59 p.m.) o'clock of the end of last day of the Georgian month shall be approved as the monthly closure time, so that the Customer (owner of money) may withdraw money whenever he/she wants, and this shall be considered a waiver by him/her of the Mudaraba Contract regarding the withdrawn money and the Mudaraba Contract shall apply to the lowest available balance within the Georgian month at the closure time. The legal reserves determined by the Saudi Central Bank (SAMA) for these types of accounts shall be set aside from the original Mudaraba amount.
- b) If the actual return is more than the expected profit rate, then ARB shall set aside the excess amount in a reserve account, so these amounts shall be used to cover any decrease in actual profits from the expected profits. In case of liquidating this account, the same shall be presented to ARB's Sharia Board in due course.
- c) If the amount available in account balance drops below SAR 5,000 at any time during the investment period, Mudaraba shall be terminated with respect to the remaining amount, and the Customer may not be entitled to receive any profit as from the date when there is a shortage of amount. However, the Customer remains entitled to receive investment profits for the last period.
- d) Profits shall be credited to the account following the end of investment period (every Georgian month, every three months, every six months, or every year) as agreed between the Customer and ARB and pursuant to agreed-upon ratios.
- e) The Customer may not be entitled to receive any profits if the amount available in the account balance drops below (SAR 5,000) at any time during the month, until replenishing account balance is replenished up to the minimum limit for subscription to Mudaraba contracts prior to the beginning of the month after the month when the balance drops below the minimum limit.
- f) The Customer may not be entitled to receive any profits for the Georgian month during which the account is opened, unless the account is opened two or more working days prior to the beginning of the Georgian month.
- g) The Customer shall deposit the amount in the account prior to the beginning of the month to be entitled to receive profits.
- h) The Gregorian calendar months shall prevail in calculating profits and their maturity dates for the whole month, on the understanding that no profits shall be calculated for parts of the month.

6. Distributable Profit:

Distributable Profit is the profit resulting "Investment Account" funds, less the expenditure, costs, and expenses, whereas the share of the owners of Hassad accounts is determined according to the percentage of the participation of the account funds in the total investment portfolio and varies according to its nature, size, and duration.

7. Contribution Rate in Distributable Profit:

a) The Customer (owner of money), in case the Treasury Group achieves profits from the money deposited in the Customer's

4. شروط فتح حساب حصاد للأفراد:

(1) أن يكـون لّـدى العميـل حسـاب جـار لـدى الـمصرف، وتسري على الحسـاب جميع الشروط والأحـكام السـارية على الحسـاب الجـاري بمـا لا يتعـارض مـع شروط وأحـكام هـذه الاتفاقيـة.

(2)الحد الأدنى لفتح حساب حصاد للأفراد 0 ريال سعودي.

رأس المال المؤهل واستحقاق الأرباح:

(1) تحسب أرباح حساب حصاد بناءً على الإغلاق اليومي لرصيد حساب العميل خلال الشهر الميلادي، وتعتمد الساعة (11.59) مساءً من نهاية آخريوم بالشهر الميلادي كتوقيت للإقفال الشهري، حيث يتاح للعميل (رب المال) سحب أمواله متى يشاء، ويعد ذلك عدولاً منه عن عقد المضاربة فيما يتعلق بالأموال المسحوبة، ويسري عقد المضاربة على أقل رصيد متوفر خلال الشهر الميلادي عند توقيت الإقفال، ويجنب من أصل مبلغ المضاربة الاحتياطيات النظامية المقررة لهذا النوع من الحسابات من البنك المركزي السعودي.

(2)إذا كان العائد الفعلي أكثر مـن معـدل الربح المتوقع؛ فيـلتزم الـمصرف بتجنيـب المبلـغ الزائـد في حسـاب احتياطـي، بحيـث تستخدم هذه المبالغ لمواجهة أي انخفاض للأرباح الفعلية عن المتوقعة، وفي حال تصفية هذا الحسـاب فيعرض الموضوع على الهيئـة الشرعيـة للـمصرف في حينـه.

(3)إذا نقص المبلغ المتوفر في رصيـد الحسـاب في أي وقـت خلال فترة الاسـتثمار عـن 5000 ريـال، فـإن المضاربـة تنفسـخ في المبلـغ المتبقي، ولا يسـتحق العميـل أي ربح مـن حين نقص المبلغ، مع بقـاء حـق العميـل في أربـاح الاسـتثمار للـفترة الماضيـة.

(4) تضاف الأرباح إلى الحساب بعد نهاية الفترة الاستثمارية، (كل شهر ميلادي، أو ربع سنوي، أو نصف سنوي، أو سنوي)، حسب الاتفاق بين العميل والمصرف وبالنسب المتفق عليها. (5)لا يستحق العميل أي أرباح إذا نقص المبلغ المتوفر في رصيد الحساب في أي وقت خلال اليوم عن (5000) ريال، وذلك لحين

رفع رصيد الحساب إلى الحد الأدنى للاُشتراك في عقود المضاربة قبل بداية الشهر التالي للشهر الذي ينخفض فيه الرصيد عن الحد الأدنى.

(6)لا يستحق العميل أي أرباح عن الشهر الميلادي الذي تم خلاله فتح الحساب، إلا إذا تم فتح الحساب قبل بداية الشهر الميلادي بيومي عمل فأكثر.

(7) يجب أن يودع العميل المبلغ في الحساب قبل بداية الشهر لكي يستحق الحصول على الأرباح.

(8)يعتـد بأشـهر التقويـم المـيلادي في احتسـاب الأربـاح ومواعيـد اسـتحقاقها عـن كامـل الشـهر، حيـث لـن يتـم احتسـاب أي أربـاح عـن أجـزاء الشـهر.

6. الربح القابل للتوزيع:

الربح القابل للتوزيع: هـو الربح الناتج عـن استثمارات الحساب مخصوما منها المصروفات والنفقات والتكاليف، حيث يتـم تحديد حصـة أصحـاب حسـابات حصـاد حسـب نسـبة مشـاركة أمـوال الحسـابات مـن إجمـالي محفظـة الاسـتثمارات، وتختلف باخـتلاف طبيعتهـا وحجمهـا ومدتهـا.

7. نسبة المشاركة في الربح القابل للتوزيع:

(1) يستحق العميل (رب المال) - في حال تحقيق مجموعة الخزينة أرباحاً من الأموال المودعة في حساب حصاد الخاص بالعميل النسبة المتفق عليها بين المصرف والعميل في هذه الاتفاقية، ويشارك العميل (رب المال) مع المصرف (المضارب) جميع المخاطر المتعلقة باستثمار الأموال المودعة في الحساب، وفي حال حصول خسارة في رأس المال فلن يكون المصرف -باعتباره مضارباً - مسؤولاً عن هذه الخسارة، إلا في حال التعدي أو التفريط من قبل المصرف، ويحق للمصرف تغيير تلك النسبة وفق تقديره المطلق، على أن يخطر العميل بذلك في الشهر الذي سيسري فيه التعديل، وفي حال عدم تلقي يسبق الشهر الذي سيسري فيه التعديل، وفي حال عدم تلقي المصرف طلب إلغاء الحساب من قِبل العميل خلال 30 يوما

Hassad Account, shall receive the ratio agreed upon between ARB and the Customer in this Agreement, and the Customer (owner of money) shall share with ARB (Mudarib) all risks related to investing the money deposited in the account. In case of loss in the capital, ARB, as a mudarib, shall not be responsible for such loss, unless in case of omission or negligence by ARB. ARB may change this rate as per its absolute discretion, provided that it shall notify the Customer of the same during such month preceding the month when amendment shall apply. If ARB did not receive a request for account cancellation from the Customer within 30 days from the notification date, the said amendment shall be binding on the Customer.

- b) Profit-sharing Percentage between (ARB) and the Customer: The percentage agreed upon between (ABR) and the Customer when opening the account based on what is announced or shall be announced by (ARB) periodically to Customers on (ARB) e-channels, provided that change to ARB's percentage applies to all existing contracts unless Customer objects thereto with 30 days from the notification.
- c) Profit Sharing Ratio:

	Profit share due to the Custom- er: 60%	Profit share due to ARB: 40%
--	--	------------------------------

- 8. ARB shall be responsible for opening a Hassad Account for the Customer, wherein it shall record all its credit or debit amounts, either in cash or by transfer of any kind.
- Dealing in the mentioned account shall be made only by the Customer or his/her representative, and ARB shall be notified in writing under a Sharia POA, internal authorization, or a partner's or manager's declaration authorizing dealing in the account.
- 10. The Customer authorizes ARB without referring to the Customer to credit in his/her account the cheques or money deposited by him/her or others in his/her account.
- 11. The Customer agrees to provide ARB with specimens of his/ her signature, a signature of his/her representative; such specimens shall be considered legal and approved for all operations on the account.
- 12. The Customer shall not incur any fees or financial charges upon opening the account, including establishment, cancellation, or administrative fees.
- 13. ARB may, without referring to the Customer, merge or consolidate balances of Customer's opened accounts in any currency in any branch or center of ARB to set off any obligations of the Customer towards ARB - provided to effectuate merger or consolidation of investment accounts after the nearest liquidity period - and set-off or transfer any amounts the Customer is entitled to from ARB to pay such obligations arising from any account. In addition, ARB may debit from the Customer's account all dues from the Customer against guarantees, bills, checks, payment orders or any other negotiable instruments or those sent by the Customer for collection either in SAR, other currencies or in precious metals of the same due kind or other kinds; in addition to making any necessary exchange at the prevailing price at the time of exchange. ARB may stop withdrawals from any account opened in the Customer's name at any time and demand the Customer to repay any payable debit balance immediately, irrespective of any security or guarantees of the Customer against its obligations towards ARB.
- 14. ARB records, documentation and accounts regarding the Customer relationship with ARB are considered valid and binding on the Customer, and the Customer may oppose them in writing within 30 days from the date of being notified by ARB, and the Customer may oppose for any restrictions or transactions proven to be done in such account illegally and neither the Customer nor his/her authorized representative was involved therein directly or indirectly, and the Customer hereby

من تاريخ الإخطار، فسيصبح التعديل ملزماً للعميل. (2)نسبة المشاركة في الربح بين المصرف والعميل: هي النسبة المتفق عليها بين المصرف والعميل عند فتح الحساب بناء على ما أعلن عنه المصرف أو ما يتم الإعلان عنه بشكل دوري للع ملاء على القنوات الإلكترونية للمصرف، مع التأكيد على أن التغير في نسبة المصرف يسري على التعاقدات القائمة في حال عدم اعتراض العميل عليها خلال 30يوما من الإشعار. (3)نسبة قسمة الأرباح:

النسبة المستحقة من الربح النسبة المستحقة من الربح للعميل:60% للمصرف:40%

- 8. يتولى المصرف فتح حساب حصاد للعميل لديه، يقيّد فيه جميع المبالغ التي له أو عليه سواء أكان ذلك نقداً أم تحويلاً أياً كان نوعه.
 9. يتم التعامل في الحساب المذكور من قِبل العميل شخصياً أو بواسطة من يقوضه، ويشعر المصرف بذلك كتابياً بموجب وكالة شرعية أو داخلية أو إقرار شركاء أو مديرين يخولون بالتعامل على
- 10. فوض العميل المصرف بدون مراجعته أن تقيد في حسابه الشيكات أو النقود التي يودعها بنفسه أو يودعها الآخرون في حسابه
- 11.وافق العميـل على تزويـد الـمصرف بنمـاذج مـن توقيعـه، وتوقيـع مـن يفوضـه وتعـد هـذه النمـاذج نظاميـة ومعتمـدة بالنسـبة لجميـع العمليـات التي على الحسـاب.
- لا يترتّب على العّميـل أي رسـوم أو مبالـغ ماليـة عنِـد فتـح الحساب، سـواء كانـت رسـوم تأسـيس أو إلغـاء، أو رسـوماً إداريـةً. يحق للمصرف دون مراجعة العميل دمج أو توحيد أرصدة حساباته المفتوحـة لديـه بـأي عملـة كانـت وفي أي فـرع أو مركز من فروع ومراكز المصرف لمقابلة أي التزامات عليه تجاه الـمصرف -على أن يكـون دمـج وتوحيـد الحسـابات الاسـتثمارية بعـد أقـرب فترة تنضيـض- وأن تقـوم بإجـراء مقاصـة أو تحويـل أي مبالغ يستحقها من المصرف لسداد هذه الالتزامات الناشئة عن أي حساب، كما يحق للمصرف أن يقيد على حسابه كل ما هو مستحق له عليه مقابل ضمانات أو كمبيالات أو شيكات أو أوامـر دفـع أو أي مسـتندات قابلـة للتـداول أو أرسـلت مـن طرفـه للتحصيل سواءً أكان ذلك بالريال السعودي أم بالعملات الأخرى أم بالمعادن النفيسـة بنفـس النـوع المسـتحق أم بأنـواع أخـري وإجراء ما قـد يلـزم مـن اسـتبدال بالسـعر الجـاري لديـه حين الاستبدال، وللمصرف الحق في أن يوقف السحب من أي حساب مفتوح باسم العميـل في أي وقت وأن يطالبـه بتسـديد أي رصيـد مدين مستحق الدفع فوراً بصرف النظر عن وجود أي تأمين أو ضمانات لديه مقابل التزاماته تجاه المصرف.
- 12. تعد سجلات ومستندات المصرف وحساباته فيما يتعلق بارتباط العميل معه صحيحة وملزمة للعميل، ويحق له الاعتراض عليها (كتابياً) خلال 30 يوماً من تاريخ إبلاغه بذلك من قبل المصرف، كما يحق له الاعتراض على أي قيود أو معاملات يثبت أنها تمت في هذا الحساب بطرق غير مشروعة ولم يكن له أو لوكيله المعتمد أي دخل فيها بطريق مباشر أو غير مباشر ويتعهد بإبلاغ المصرف (كتابياً) فوراً بما يستدل عليه في هذا الخصوف
- 21. يحق للمصرف في أي وقت أن يغير أو يعدل من الشروط الخاصة بالحساب -بعد موافقة الهيئة الشرعية على التعديل المطلوب- على أن يتم إشعار العميل بالتعديل قبل 30 يوماً من تاريخ سريان التعديل، ويكون هذا التغيير أو التعديل ساري المفعول، ما لم يعارضه العميل خلال (30 يوما) من تاريخ إبلاغه بذلك من قبل المصرف، وفي حال اعتراض العميل على التعديل فيعتبر طلباً منه بإنهاء هذه الاتفاقية.
- 16. الإخطارات المتبادلة بين الطرفين يجب أن تتم بالبريد المسجل أو وسائل الاتصال المضمونة، ويعد وصولها إلى

- undertakes to inform (in writing) ARB immediately after proving anything in this regard.
- 15. ARB may at any time change or modify the terms of the account after approval of the Sharia Board on the required amendment provided the Customer is notified of the amendment 30 days before effective date of the amendment, and such change or amendment shall be effective, unless otherwise opposed by the Customer within (30) days from the date of being notified of the same by ARB. In case the Customer opposes the amendment, this shall be deemed a request for termination of this Agreement.
- 16. Notifications between the parties shall be exchanged by registered mail or secured means of communication, and their delivery to the Customer and non-response thereto shall be considered an approval of the same if it relates to:
- · Amending contribution rate in distributable profit.
- · Amending the minimum qualified capital -if any.
- · Amending any of the account provisions.
- 17. Any claim or dispute arising out of the application or interpretation of these terms and conditions shall be governed by the Sharia provisions, and the competent judicial authority in Saudi Arabia shall determine it.
- 18. The Customer acknowledges that if he/she desires to use any of the electronic services provided by ARB to its Customers, he/she shall request such service according to the applicable work procedures at ARB and agree to its terms and commitment to its conditions. ARB reserves the right to reject or accept the request at its absolute discretion.
- 19. ARB may suspend debit transactions if two years have elapsed with no account activity during that period.
- 20.If five years have elapsed with no withdrawal, transfer, or deposit activity initiated by the Customer or their authorized representative, the account shall be considered dormant and unclaimed, and shall be governed by unclaimed accounts procedures. These procedures include termination of the profit-sharing arrangement and conversion of the account from a profit-sharing account to a current unclaimed account. Accordingly, the Customer shall not be entitled to any profits.
- The Customer may not issue a Mada debit card for this account.
- 22. The Customer may not issue a checkbook for this account.
- 23. The Customer shall update the account data every five years maximum or at ARB's request; otherwise, ARB shall freeze the account. In addition, the Customer shall inform ARB in writing of any change to the address; otherwise, the last address shall be certified for correspondence. Moreover, the Customer shall also renew the representatives' or authorized persons' identities and the commercial register and submit them to ARB before the expiry of any of them; the Customer knew that ARB would freeze his/her accounts in case of failure to meet this condition.
- 24.The Customer undertakes and represents that he/she is not legally banned from dealing in Hassad Account and that all of his/her statements are correct and documented, and he/she understands the provisions of opening Hassad Account currently applicable and its terms and conditions.
- 25. The above-mentioned Customer is the only real beneficiary of the account and is responsible for all transactions associated with the account.
- 26. The Customer acknowledges that ARB has the right to reverse any entry or amount mistakenly credited to the Customer's savings account as a result of a profit crediting transaction.
- 27. ARB may terminate Mudaraba Contract and convert the Hassad Retail Account into a current account after informing the Customer 30 days in advance by any documented means of communication; then the terms and conditions of current account shall apply to the Customer account, subject to paragraph (26) hereof.

- العميـل وعـدم رده عليهـا موافقـة منـه عليهـا إذا تعلقـت بـ: تعديل نسبة المشاركة في الربح القابل للتوزيع.
 - تعديل الحد الأدني لرأس المالّ المؤهل -إن وجد-.
 - تعديل أي من أحكام الحساب.
- 17. أي ادعاء أو خلاف ينشأ عن تطبيق أو تفسير هذه الأحكام والشروط يخضع لأحكام الشريعة الإسلامية ويرجع البت فيه إلى الجهة القضائية المختصة في المملكة العربية السعودية.
- 18. يقر العميل أن عليه في حال رغب في استخدام أي من الخدمات الإلكترونية التي يقدمها المصرف لعملائه أن يقوم بطلب تلك الخدمة بحسب إجراءات العمل المتبعة بالمصرف والموافقة على شروطها والتزامه بأحكامها، ويحتفظ المصرف بحقه في رفض الطلب أو قبوله بحسب تقديره المطلق.
- 19. يحق للمصرف أيضاً إيقاف الحركة المدينة في حال ما إذا أكمل الحساب فترة سنتين ولم يتم عليه أي حركة طيلة هذه المدة.
- ¿٤٠ إذا أكمل الحساب فترة خمس سنوات ولم يتم عليه خلال هذه المدة أي عملية سحب أو تحويل من قبل العميل أو وكيله المفوض على الحساب، أو حركة إيداع من قبله أو من قبل وكيله المفوض فيعد الحساب راكداً غير مطالب به (Unclaimed)، وسيخضع للإجراءات الخاصة بالحسابات غير المطالب بها، ومنها إنهاء المضاربة وتحويل الحساب من حساب مضاربة إلى حساب جارٍ غير مطالب به، وبالتالي لن يستحق العميل أي أرباح.
- 21. لا يستطيع العميل أن يصدر بطاقة صراف مدى لهذا الحساب.
 - **22.** لا يستطيع العميل أن يصدر دفتر شيكات لهذا الحساب.
- 23. يلتزم العميل بتحديث بيانات الحساب كل خمس سنوات كحد أقصى أو عند طلب المصرف ذلك، وإلا سيقوم المصرف بتجميد الحساب، كما نلتزم بإعلام المصرف خطياً عن أي تغيير في العنوان، وإلا فيعد آخر عنوان سابق لنا العنوان المعتمد للمراسلات كما نلتزم بتجديد هويات الوكلاء أو المفوضين والسجل التجاري وتقديمها للمصرف قبل نهاية سريان مفعول أي منها، وقد علمنا أن المصرف سيقوم بتجميد حساباتنا إذا لم نلتزم بذلك.
- 24. يقر ويتعهد العميل بأنه غير ممنوع شرعاً من التعامل بحساب حصاد وأن جميع بياناته صحيحة وموثقة وأنه قد فهم أحكام فتح حساب حصاد المعمول بها حالياً وشروطه ونصوصه.
- 25. العميل المذكور أعلاه هو المستفيد الحقيقي الوحيد من الحساب ومسؤول عن جميع العمليات المرتبطة بالحساب. 26. يقر العميل بأن من حق المصرف إعادة عكس أي قيد أو مبلغ تم بالخطأ على حساب العميل الادخاري نتيجة تنفيذ أي عملية إضافة أرباح.
- 27. يحق للمصرف إنهاء عقد المضاربة وتحويل حساب حصاد للأفراد إلى حساب جارٍ وذلك بعد إبلاغ العميل قبل 30 يوماً، عن طريق إحدى وسائل الاتصال الموثق وتنطبق حينئذ شروط وأحكام الحساب الجاري على حساب العميل مع مراعاة ما ورد في الفقرة (28) من هذا الاتفاقية.
- 2. عند انتهاء الاتفاقية أو إنهائها لأي سبب عائد للـمصرف أو للـغير، يبرئ العميـلُ الـمصرف وبقيـة المسـتثمرين (أصحـاب الحسابات الادخارية «حصاد») من أي ربح لـم يوزع أو لـم يظهر، وعمـا تبقـى مـن احتياطـي معـدل الأربـاح، ويبرئ المسـتثمرون (أصحـاب الحسابات الادخاريـة) العميـلُ مـن أي خسـارة لـم تظهـر، وعليـه فلا يسـتحق العميـل ربحـاً ولا يتحمـل الخسـارة إلا بقـدر المـدة التي بقـي فيهـا المبلـغ مـشتركاً في الوعـاء الادخـاري قبل استرداده، ولا يستحق ربح ولا يتحمـل خسـارة المـدة الباقية بعـد الاسترداد و في حـال انتهـاء أو إنهـاء الحسـاب بنـاء على طلـب العميـل قبـل انتهـاء الخطـة لأي سـبب مـن الأسـباب وموافقـة العميـل قبـل انتهـاء الخطـة لأي سـبب مـن الأسـباب وموافقـة



- 28. Upon expiry of the Agreement term or termination thereof for any reason related to ARB or third party, the Customer shall discharge ARB and the remaining investors (owners of saving accounts "Hassad") from any undistributed or unrealized profit and the remaining profit rate reserve, and the investors (owners of saving accounts) shall exonerate the Customer from any loss that is not incurred. Accordingly, the Customer shall only be entitled to a profit or bear loss to the extent of the period in which the amount remains in the savings pool before being refunded, and the Customer shall not be entitled to profit nor bear loss for the remaining period after refund. In case of expiry or closing the account upon the Customer's request prior to the plan completion for any reason whatsoever and after ARB's consent, this shall be according to the following procedures:
- First: If the Agreement expires or is terminated after liquidity (investment value estimation) for any month in which the Customers engage, the Customer shall be entitled to profit/loss calculated based on such liquidity.
- Second: If the Agreement expires or is terminated prior to liquidity and ARB consents to withdrawal, this shall be according to agreement between ARB and the Customer, provided it does not exceed entitlements of the Customer based on liquidity subsequent to expiry or termination of the Agreement.
- Third: ARB may delay (distribution of profit/deduction of loss) until expiry of the agreed-upon investment period or elapse of the first quarter after the investment period. Moreover, ARB may delay approval of settlement of rights and obligations arising from the account after expiry or termination until the elapse of the next quarter.
- 29. Immediately after signing this Agreement by the Customer, a contractual relationship shall be established, thereby resulting in opening a Hassad Account with ARB for investment of the amounts deposited in the account by way of Mudaraba according to the Sharia provisions, and all the Customer's debit or credit amounts shall be recorded in such account. Banking regulations and procedures applicable in Kingdom of Saudi Arabia shall apply to this Agreement in accordance with the Sharia provisions. In addition, the Customer acknowledges that all data he/she provided to ARB is authentic and this Agreement has been made and concluded therupon.

Customer's signature on the terms and conditions of Hassad Retail Account Opening (Daily Closure) Application and authenticity of all data provided herein:

Customer's Name:	•••••
Signature:	

الـمصرف على ذلـك، فــان ذلـك يتــم وفــق الحــالات الاتيــة: أولا: إذا كان انتهاء الاتفاقيـة أو إنهائها بعـد التنضيض الحكمـي (تقويم قيمـة الاســتثمار) لأي شهر شــارك فيـه العميـل فيســتحق العميــل الربح/الخســارة المحتسـب بنـاءً على ذلك التنضيض.

ثانيا: إذا كان انتهاء الاتفاقية أو إنهائها قبل التنضيض الحكمي ووافق المصرف على الانسحاب فيكون ذلك بما يتفق عليه المصرف مع العميل وبما لا يتجاوز ما يستحقه العميل بناءً على التنضيض الحكمي اللاحق لانتهاء الاتفاقية أو إنهائها.

ثالثاً يحق للمصرف تأخير (توزيع ذلك الربح/خصم الخسارة) لحين انتهاء مدة الاستثمار المتفق عليها أو لحين انتهاء الربع السنوي التالي لانتهاء مدة الاستثمار، أو تأخير الموافقة على تصفية الحقوق والالتزامات الناشئة عن الحساب بعد الانتهاء أو الإنهاء إلى حين انتهاء الربع السنوي التالي.

29. فور توقيع هذه الاتفاقية من قبل العميل تنشأ عندئذٍ علاقة تعاقدية يترتب عليها فتح حساب حصاد لدى المصرف، وذلك لغرض استثمار المبالغ المودعة في الحساب عن طريق المضاربة وفقاً لأحكام الشريعة الإسلامية، وتقيد فيه جميع المبالغ التي له أو عليه، وتسري على هذه الاتفاقية الأنظمة والإجراءات المصرفية المعمول بها في المملكة العربية السعودية، بما يتوافق مع أحكام الشريعة الإسلامية، ويقر العميل بأن جميع البيانات التي قدمها للمصرف صحيحة وعلى ضوئها تم إبرام هذه الاتفاقية.

توقيع العميـل على أحـكام فتـح حسـاب حصـاد (الإغلاق اليومـي) للأفـراد وشروطـه وصحـة كافـة البيانـات الـواردة في هـذا الطلـب:

سم العميل:
اتمقاع: